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The Sitting and the Assembly

The Sitting and the Assembly سجلالم

The Most Honoured Seating

أشرف المجالسِ

.ـ رسول اله‏ِ (صلَّ اله علَيه و آله): إنّ لل شء شَرفاً وإنَ‏أشْرف المجالسِ ما استُقْبِل به القبلة1ُ

1- The Prophet (S) said, ‘There is an honour for everything, and the most honoured seating is the one
that faces the Qibla (the direction of Makkah).’[Bihar al-Anwar, v. 75, p. 469, no. 4]

2بلةالق تُجاه سجلما يثَرأك (هآل و لَيهع هال َّلص) ِه‏ال كانَ رسول :(لامالّس لَيهع) ادقالص ـ الإمام.

2- Imam al-Sadiq (a.s.) said, ‘The Prophet (S) used to sit facing the Qibla most of the time.’[Makarim
al-Akhlaq, v. 1, p. 66, no. 72]

What Must Be Observed In Sittings

ما يلزم مراعاتُه ف المجالسِ

3مـع وأنت لع رجم كَ، ولا تَناجخلق وءذَروكَ بسحي كَ لجلسم ف شلا تُفْح :(هآل و لَيهع هال َّلص) ِ‏هال ـ رسول
آخـر.
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3- The Prophet (S) said, ‘Do not be obscene in the way you sit lest people avoid you for your bad
behavior; and do not speak privately with a man when you are with another.’[Bihar al-Anwar, v. 84, p.
354, no. 2]

4ليسٍ ‏لَهج يدَي بين لَهقَدِّما رِجؤي مـ: وما ر (هآل و لَيهع هال َّلص) أوصافِ النّب ـ ف (لامالّس لَيهع) عل ـ الإمام
. قَطُّ

4- Imam Ali (a.s.) said, describing the Prophet (S), ‘He was never seen stretching his leg out towards
someone sitting with him.’[Ibid. p. 16, no. 236]

5فإنّ صاحب ،لحالر صاحب يأمره دْ حيثقعفلْي هلحر ف أخيه م علأحدُك خلإذا د :(لامالّس لَيهع) الباقر ـ الإمام
عليه ن الدّاخلم هيتب ةوربِع فرأع لحالر.

5- Imam al-Baqir (a.s.) said, ‘When one of you enters his brother’s place, he must sit wherever his host
asks him to, because the owner of a house knows its private spots better than a visitor to it.’[Qurb al-
Isnad, p. 69, no. 222]

6المجلسِ حين أدن دَ فقَع نزلام خلإذا د (هآل و لَيهع هال َّلص) ِه‏ال كانَ رسول :(لامالّس لَيهع) ادقالص ـ الإمام
دخُلي.

6- Imam al-Sadiq (a.s.) said, ‘Whenever the Prophet (S) entered a place, he used to sit in the closest
spot from the entrance.’[Makarim al-Akhlaq, v. 1, p. 66, no. 71]

The Main Seating Spot

صدر المجالسِ

7زجإذا ع قنطوي ،ئلإذا س جيبصالٍ: يخ ثلاث فيه لرج درِالمجلسِ إص ف سجللا ي :(لامالّس لَيهع) عل ـ الإمام
قمو أحفه لَسفج ننهم ءَش فيه نن لم يفم ،هأهل لاحأيِ الّذي فيه صبالر شيروي ،لامعن ال القَوم.

7- Imam Ali (a.s.) said, ‘None but a man possessing three virtues is worthy of sitting in the main seat in
an assembly: he who answers when asked, speaks when others are not able to, and provides the
counsel which is best for his people. He who does not possess any of these and sits there is certainly a
fool.’[Bihar al-Anwar, v. 78, p. 304, no. 1]



ـ الإمام عل (علَيه الّسلام): لا تُسرِعن إل أرفَع موضع ف المجلسِ، فإنَّ الموضع الّذي تُرفَع إلَيه خَير من8
طُّ عنهالّذي تُح الموضع.

8- Imam Ali (a.s.) said, ‘Do not hasten to occupy the highest spot in the assembly, for a seat which you
are promoted to is better than one you are demoted to.’[Ghurar al-Hikam, no. 10283]

Prohibited Sitting Places

المجالس الَّت نُهِ عنها

. ـ الإمام عل (علَيه الّسلام): لا تَجلسوا عل مائدة ‏يشرب علَيها الخمر، فإنّ العبدَ لا يدري مت يؤخَذ9ُ

9- Imam Ali (a.s.) said, ‘Do not sit at a table on which wine is served, for a man does not know when he
is overcome.’[Bihar al-Anwar, v. 10, p. 98, no. 1]

. ـ الإمام عل (علَيه الّسلام): اياكَ والجلوس ف الطُرقات10ِ

10- Imam Ali (a.s.) said, ‘Never sit in the [middle of the] roads.’[Amali al-Tusi, p. 8, no. 8]

11انَ رِيبةم قومرِفلا يالآخ ه‏ِ واليومبال ن كانَ يؤمنم :(لامالّس لَيهع) عل ـ الإمام.

11- Imam Ali (a.s.) said, ‘He who believes in Allah and the Last Day must not sit in a suspicious
place.’[al-Kafi, v. 2, p. 378, no. 10]

ـ الإمام الصادق (علَيه الّسلام) ـ ف قوله تعال: «وقد نَزل عليم ف التاب انْ اذَا سمعتُم‏ آياتِ اله‏ِ...»ـ: إنّما12
عن بهذا ( إذا سمعتم ) الرجل ( الّذي ) يجحدُ الحق ويذّب به ويقَع ف الأئمة، فقُم من عندِه ولا تُقاعدْه كائنا من
.كانَ

12- Imam al-Sadiq (a.s.), with regards to the verse: “Certainly He has sent down to you in the Book that
when you hear Allah’s signs being disbelieved and derided, do not sit with them until they engage in
some other discourse”, said, ‘It means that [when you hear] someone denying the truth and rejecting it
and speaking ill about the Imams, you should stand up and leave him and never sit with him again no
matter who he might be.’[Ibid. v. 2, p. 377, no. 8]

13تغييرِه عل قدِرولا ي ه‏ُ فيهال عصجلساً ي‏مسجلأنْ ي للمؤمن نبغلا ي :(لامالّس لَيهع) ادقالص ـ الإمام.



13- Imam al-Sadiq (a.s.) said, ‘A believer must not sit in a place where Allah is disobeyed if he is unable
to make a change.’[Ibid. p. 374, no. 1]

Assemblies Are About Trust

بِالأمانَة سجالالم

.ـ رسول اله‏ِ (صلَّ اله علَيه و آله): المجالس بالأمانة، وإفْشاء سرِ أخيكَ خيانَةٌ، فاجتَنب ذلك14َ

14- The Prophet (S) said, ‘Assemblies are about trust, and exposing your brother’s secret [therein] is
betrayal. Therefore avoid that, and avoid the tribal assembly.’[Bihar al-Anwar, v. 77, p. 89, no. 3]

Encouraging The Attendance Of Gatherings Where Allah is
Remembered (dhikr)

الحث عل حضورِ مجالسِ الذِّكرِ

15:؟ قال الجنّة ه‏ِ،وما رِياضال قالوا: يا رسول . رياضِ الجنّة تَعوا فإر :(هآل و لَيهع هال َّلص) ِ‏هال ـ رسول
. مجالس الذِّكرِ

15- The Prophet (S) said, ‘Stay long in the gardens of Heaven.’ They asked, ‘O Messenger of Allah!
What are the gardens of Heaven?’ He said, ‘Gatherings where Allah is remembered [dhikr
sessions].’[Ibid. v. 93, p. 163, no. 42]

16،فيه ه‏ُ تعالال رذكفالّذي ي ا الغانمفأم ،بوشاح موسال مثلاثةٌ: غان سجالالم :(هآل و لَيهع هال َّلص) هال ـ رسول
الباطل ف خوضفالّذي ي با الشّاحوأم ،تاكفالس الما السوأم .

16- The Prophet (S) said, ‘Assemblies are of three kinds: profitable, safe, and blameworthy. The
profitable one is that wherein Allah, the Exalted, is remembered; the safe one is that which is silent; and
the blameworthy one is the one that engages in vice.’[Nuzhat al-Nadhir, p. 20, no. 49]

. ـ الإمام عل (علَيه الّسلام): علَيكَ بمجالسِ الذِّكر17ِ

17- Imam Ali (a.s.) said, ‘[You must] attend dhikr sessions.’[Bihar al-Anwar, v. 75, p. 465, no. 6]



ـ عن الإمام الصادق (علَيه الّسلام) ـ لفُضيل ـ: تَجلسونَ وتُحدِّثونَ ؟ قال: نَعم جعلت فداكَ . قال: إنَّ تلك18َ
المجالس اُحبها، فأحيوا أمرنا يا فُضيل، فَرحم اله‏ُ من أحيا أمرنا. يا فُضيل، من ذَكرنا أو ذُكرنا عندَه فَخرج من
.عينه مثل جناح الذُّبابِ غفَر اله‏ُ له ذُنوبه ولَو كانَ أكثر من زَبدِ البحرِ

18- Imam al-Sadiq (a.s.) asked Fudhayl, ‘Do you sit together and teach the Hadith?’ He said, ‘Yes, may
I be your ransom.’ He said, ‘These are the assemblies which I love. O Fudhayl! Keep our cause alive.
May Allah bestow mercy on whoever keeps our cause alive. Whoever remembers us – or we are
remembered in his presence – and sheds a tear as small as a fly’s wing, Allah will forgive his sins, even
if they are more than the foam of the sea.’[Qurb al-Isnad, p. 36, no. 117]

Encouraging The Remembrance Of Allah Upon Leaving An
Assembly

يامندَ القع ه‏ِ تَعالذِكرِ ال لع ثالح

19َعل تُب ِرب ،أنت إ دِكَ لا إلهموبح بحانَكَ اللّهمجلسِ: سةَ المفّارإنّ ك :(هآل و لَيهع هال َّلص) ِ‏هال ـ رسول
ل رواغف.

19- The Prophet (S) said, ‘The expiation (kaffara) for sitting in assemblies is to say, ‘Glory be to You, O
Allah, and Praise be to You; there is no God but You. O Lord! Forgive me and accept my
repentance.’[Bihar al-Anwar, v. 75, p. 467, no. 17]

20ّحت ،سٍ، وإنْ خَفجلمن م قومكانَ لا ي (هآل و لَيهع هال َّلص) ِه‏ال إنّ رسول :(لامالّس لَيهع) ادقالص ـ الإمام
.يستَغْفر اله‏َعز وجل خَمسا وعشرين مرةً

20- Imam al-Sadiq (a.s.) said, ‘The Prophet (S) did not leave an assembly, no matter how insignificant,
without seeking forgiveness from Allah, the Exalted, twenty-five times.’[al-Kafi, v. 2, p. 504, no. 4]
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